



ISSN 1000-8020
CN 11-2158/R
CODEN WEYAEM

卫生研究

WEISHENG YANJIU

2023年3月 第52卷 第2期

Volume 52 Number 2 March 2023

JOURNAL
OF
HYGIENE
RESEARCH

2023.2



ISSN 1000-8020



中国疾病预防控制中心主办
CHINESE CENTER FOR
DISEASE CONTROL AND PREVENTION



第二届全国优秀科技期刊二等奖
第二届国家期刊奖百种重点期刊
卫生部首届医药卫生优秀期刊一等奖

卫生研究

2023年3月 第52卷 第2期

目次

调查研究

- 2015年中国50岁及以上中老年人膳食支链氨基酸摄入状况 于连龙,李裕倩,朱谦让,等(173)
- 2015年中国育龄女性血浆硒水平及其影响因素 曹 杨,张惠迪,杨晶鑫,等(179)
- 1997—2018年湖北成人红肉摄入与成人糖尿病发病风险的关系 黎炎梅,李凤坪,李菁菁,等(188)
- 适用于中国食物营养素丰富度指数的建立与验证 张 润,欧阳一非,张继国,等(205)
- 基于步数的中国成人身体活动水平预测公式的建立和验证 王小菁,卓 勤,毛宏梅,等(213)
- 大学生人群“知食 AI 营养师”膳食记录工具的准确性验证 倪春晓,程可意,王 硕,等(219)
- 2011—2020年中国食源性疾病暴发的时空趋势 夏琳琳,邱 爽,王若彤,等(226)
- 2014—2021年石家庄市南水北调受水地区生活饮用水水质变化 王 慧,范尉尉,牛玉杰,等(232)

实验研究

- 玉米肽对高脂饲料所致大鼠非酒精性脂肪性肝病的保护作用 宋世明,姚志翠,张 曼,等(239)
- 有氧运动对 AKT/GSK3 β 介导非酒精性脂肪肝肝细胞凋亡的影响 王佳倩,李亚龙,蒋昌君,等(246)
- HSP27 与 BAX 及 BCL-2 凋亡因子在矽肺大鼠中的表达 巩海波,张成梅,曹 伟,等(253)
- 热灭活嗜热链球菌 MN002 调节肠道菌群结构和胆汁酸改善高脂饲料诱导的肥胖小鼠脂代谢
..... 赵锦程,罗雅亭,李亚彭,等(259)
- 牡蛎中单核细胞增生李斯特菌 PCR 快速检测方法的建立 王晓芳,张若鸿,王 纯,等(265)
- 二维高效液相色谱法同时测定菜肴中维生素 A、D 和 E 黄百芬,张京顺,王梦莉,等(272)
- 气相色谱-串联质谱同位素内标法测定咖啡及其制品中 3 种糠醛类化合物 王建国,王 悦,王 芳,等(280)
- 超高效液相色谱-串联质谱法测定禽肉中金刚烷胺、金刚乙胺和二甲基金刚胺残留 ... 马 健,陈艳宏,张 明,等(286)

达能营养中心青年科学工作者论坛

- 妊娠期糖尿病高危孕妇孕前体质指数与孕早期糖脂代谢的关系 杨旭博,滕 越,姜 珊,等(193)
- 应用调整的孕期膳食平衡指数评价孕妇膳食质量 李梦媛,王 杰,房玥晖,等(198)
- 全谷物对超重及肥胖成年人胰岛素抵抗影响的 Meta 分析 舒 幸,姜皓琪,李 彬,等(292)

文献数据分析

- 运动对儿童青少年不同生长阶段骨矿含量影响的 Meta 分析 王 焱,谌晓安,张福兰,等(300)

调查报告

- 北京市 108 道常见菜肴中蛋白质含量检测 肖香兰,杨永红,陈雪蕾,等(307)

2018—2020年苏州地区化妆品微生物污染情况分析 鲍方名,李倩,谢逸人,等(309)

实验报告

超高效液相色谱法测定中式菜肴中4种嘌呤 柳静,赵榕,范赛,等(313)

综述

镁与糖尿病前期关系的研究进展 杨晶鑫,杨丽琛(319)

食物中幽门螺杆菌污染状况及检测方法的研究进展 潘美伶,沈丹芸,陈嘉熠(324)

单核细胞增生李斯特菌生物膜形成机制的研究进展 郝歌,黄雪娟,米飞(331)

职业铅暴露致阿尔茨海默症机制的研究进展 杨海涛,肖经纬,李斌(338)

环境内分泌干扰物暴露与儿童青少年昼夜节律紊乱的关联 牟星月,陶芳标,伍晓艳(343)

其他信息

《卫生研究》投稿须知 (封二)

达能营养中心青年科学工作者论坛 (187)

《卫生研究》编辑委员会 (218)

更正 (225)

关于不法分子冒用我刊名义征稿行骗的提醒说明 (271)

(本期责任编辑 崔彦红)

※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※ ※

声 明

为适应我国信息化建设,扩大本刊及作者知识信息交流渠道,本刊已被《中国学术期刊网
络出版总库》及CNKI系列数据库收录,其作者文章著作权使用费与本刊稿酬一次性给付。如
作者不同意文章被收录,请在来稿时向本刊声明,本刊将作适当处理。

《卫生研究》编辑部

卫生研究 WEISHENG YANJIU

(双月刊·公开发行)
2023年第52卷第2期
3月30日出版
编委会主任:陈君石
主 编:段国兴
编辑部主任:陈海峰
1972年1月创刊

主管单位:国家卫生健康委员会
主办单位:中国疾病预防控制中心
编辑出版:中国疾病预防控制中心营养与健康
所《卫生研究》编辑部
100050 北京市西城区
南纬路29号
电话/传真:010-83132376,66237264,
66237290
投稿平台:<http://wsyj.cbpt.cnki.net>
印 刷:北京博海升彩色印刷有限公司
发 行:北京报刊发行局
订 购:全国各地邮局

JOURNAL OF HYGIENE RESEARCH
Vol. 52 No. 2 Mar. 30 2023
(Published Bimonthly)
Director of Editorial Committee: Chen Junshi
Editorial Office: Under the Auspices of the National
Institute for Nutrition and Health, Chinese
Center for Disease Control and Prevention
Mailing and Ordering Address: the Editorial
Office of the Journal of Hygiene Research, 29
Nanwei Road, Beijing 100050, China
Tel/Fax: 86-10-83132376, 66237264,
66237290
<http://wsyj.cbpt.cnki.net>

中国标准连续出版物号: ISSN 1000-8020
CN 11-2158/R

邮发代号:82-720
广告发布登记号:京西市监广登字 20170189号

国内定价:20.00元/册
国外定价:20.00美元/册

JOURNAL OF HYGIENE RESEARCH
Volume 52 Number 2 2023

CONTENTS IN BRIEF

- Dietary consumption of branched-chain amino acids among Chinese middle-aged and elderly population aged 50 and over in 2015 Yu Lianlong, et al. (173)
- Plasma selenium level and its influencing factors in Chinese child-bearing-aged women in 2015 Cao Yang, et al. (179)
- Correlation between red meat intake and prevalence of adults diabetes in Hubei Province from 1997 to 2018 Li Yanmei, et al. (188)
- Development and validation of the nutrient-rich food index for China Zhang Run, et al. (205)
- Prediction equation of physical activity level based on step counts for Chinese adults: development and validation Wang Xiaojing, et al. (213)
- Accuracy verification of diet recording tool based on WeChat applet Ni Chunxiao, et al. (219)
- Foodborne disease outbreaks in China from 2011 to 2020 Xia Linlin, et al. (226)
- Change of drinking water quality in Shijiazhuang South-to-North Water Diversion area from 2014 to 2021 Wang Hui, et al. (232)
- Protective effect of corn peptide on nonalcoholic fatty liver disease in rats induced by high fat diet Song Shiming, et al. (239)
- Effect of aerobic exercise on AKT/GSK3 β mediated hepatocyte apoptosis in nonalcoholic fatty liver disease Wang Jiaqian, et al. (246)
- Expression of HSP27 and BAX/Bcl-2 apoptosis factor in silicosis rat model of fibrosis Gong Haibo, et al. (253)
- Heat-inactivated *Streptococcus thermophilus* MN002 alleviate lipid metabolism of high fat diet-fed induced obese mice through modulating gut microbiota structure and bile acids Zhao Jincheng, et al. (259)
- Development of PCR rapid detection method for *Listeria monocytogenes* in oysters Wang Xiaofang, et al. (265)
- Determination of vitamin A, D and E in dishes by two-dimensional liquid chromatography Huang Baifen, et al. (272)
- Determination of three furfural compounds in coffee and coffee products by gas chromatography-tandem mass spectrometry with internal standard isotope Wang Jianguo, et al. (280)
- Determination of amantadine, rimantadine and dimethylamantadine residues in poultry by ultra-performance liquid chromatography-tandem mass spectrometry Ma Jian, et al. (286)
- Effects of exercise on bone mineral content in children and adolescents at different growth stages: a Meta-analysis Wang Yi, et al. (300)

DANONE INSTITUTE CHINA Young Scientists' Forum

- Effect of pre-pregnancy body mass index on first-trimester pregnant women glucose and lipid metabolism Yang Xubo, et al. (193)
- Evaluate the dietary quality of pregnant women using the adjusted diet balance index for pregnancy Li Mengyuan, et al. (198)
- Effects of whole grains on insulin resistance in overweight and obese adults: a Meta-analysis Shu Xing, et al. (292)

Address of Editorial Office: 29 Nanwei Road, Beijing 100050
People's Republic of China

JOURNAL OF HYGIENE RESEARCH
Volume 52 Number 2 2023

CONTENTS IN BRIEF

- Dietary consumption of branched-chain amino acids among Chinese middle-aged and elderly population aged 50 and over in 2015 Yu Lianlong, et al. (173)
- Plasma selenium level and its influencing factors in Chinese child-bearing-aged women in 2015 Cao Yang, et al. (179)
- Correlation between red meat intake and prevalence of adults diabetes in Hubei Province from 1997 to 2018 Li Yanmei, et al. (188)
- Development and validation of the nutrient-rich food index for China Zhang Run, et al. (205)
- Prediction equation of physical activity level based on step counts for Chinese adults: development and validation Wang Xiaojing, et al. (213)
- Accuracy verification of diet recording tool based on WeChat applet Ni Chunxiao, et al. (219)
- Foodborne disease outbreaks in China from 2011 to 2020 Xia Linlin, et al. (226)
- Change of drinking water quality in Shijiazhuang South-to-North Water Diversion area from 2014 to 2021 Wang Hui, et al. (232)
- Protective effect of corn peptide on nonalcoholic fatty liver disease in rats induced by high fat diet Song Shiming, et al. (239)
- Effect of aerobic exercise on AKT/GSK3 β mediated hepatocyte apoptosis in nonalcoholic fatty liver disease Wang Jiaqian, et al. (246)
- Expression of HSP27 and BAX/Bcl-2 apoptosis factor in silicosis rat model of fibrosis Gong Haibo, et al. (253)
- Heat-inactivated *Streptococcus thermophilus* MN002 alleviate lipid metabolism of high fat diet-fed induced obese mice through modulating gut microbiota structure and bile acids Zhao Jincheng, et al. (259)
- Development of PCR rapid detection method for *Listeria monocytogenes* in oysters Wang Xiaofang, et al. (265)
- Determination of vitamin A, D and E in dishes by two-dimensional liquid chromatography Huang Baifen, et al. (272)
- Determination of three furfural compounds in coffee and coffee products by gas chromatography-tandem mass spectrometry with internal standard isotope Wang Jianguo, et al. (280)
- Determination of amantadine, rimantadine and dimethylamantadine residues in poultry by ultra-performance liquid chromatography-tandem mass spectrometry Ma Jian, et al. (286)
- Effects of exercise on bone mineral content in children and adolescents at different growth stages: a Meta-analysis Wang Yi, et al. (300)

DANONE INSTITUTE CHINA Young Scientists' Forum

- Effect of pre-pregnancy body mass index on first-trimester pregnant women glucose and lipid metabolism Yang Xubo, et al. (193)
- Evaluate the dietary quality of pregnant women using the adjusted diet balance index for pregnancy Li Mengyuan, et al. (198)
- Effects of whole grains on insulin resistance in overweight and obese adults: a Meta-analysis Shu Xing, et al. (292)

Address of Editorial Office: 29 Nanwei Road, Beijing 100050
People's Republic of China